

也。故置公卿大夫士。以飾法設刑。而天下治。其疆也。禁暴誅亂。而天下服。其弱也。五伯征而諸侯從。其削也。內守外附。而社稷存。故秦之盛也。繁法嚴刑。而天下振。及共衰也。百姓怨望。而海內畔矣。故周五序得其道。而千餘歲不絕。秦本末並失。故不長久。由此觀之。安危之統。相去遠矣。野諺曰。前事之不忘。後事之師也。是以君子爲國。觀之上古。驗之當世。參以人事。察盛衰之理。審權勢之宜。去就有序。變化有時。故曠日長久。而社稷安矣。秦孝公

Early China

Early China

Volume 37, 2014

Annual Journal of the Society for the Study of Early China

CHAIR OF THE SOCIETY AND EDITOR

Sarah Allan

SOCIETY BOARD

Erica Brindley Constance A. Cook Scott Cook

Liu Li Wang Tao Michael Lüdke

SECRETARY/TREASURER

Michael Nylan

BOOK REVIEW EDITOR

Anne Behnke Kinney

EARLY CHINA WEB SITE

<http://www.earlychina.org>

Early China is the principal academic and scholarly journal of the Society for The Study of Early China, published by Cambridge University Press.

© The Society for the Study of Early China and Cambridge University Press, 2014. All rights reserved.

Individual membership

The Society for the Study of Early China is a scholarly, non-political, and non-profit professional association open to all persons interested in the culture and civilization of China from earliest times down to and including the period of the Han dynasty [AD 220 (CE)]. All members receive *Early China* as part of their membership. Membership can be purchased securely online at <http://journals.cambridge.org/SSEC> or by contacting the member services team at Cambridge University Press. Email: USmemberservices@cambridge.org; Phone (845) 353 7500; Fax. (845) 353 4141

Cover design: Robert A. Eustachy. The cover background is taken from the 1640 edition of the *Shi ji* (6.30b). It includes Sima Qian's observation that those who do not forget the past are masters of the future.

Early China 37

2014

Editor: Sarah Allan

Letter from the Editor v

ARTICLES

- Did Babylonian Astrology Influence Early Chinese Astral
Prognostication *Xing zhan shu* 星占術?
DAVID W. PANKENIER 1
- The Total Lunar Eclipse on June 16, 2011: A Key to Dating the Yin
Lunar Eclipse in *Yingcang* 885/886
LIU XUESHUN 15
- Marital Alliances and Affinal Relatives (*sheng* 甥 and *hungou* 婚媾)
in the Society and Politics of Zhou China in the
Light of Bronze Inscriptions
MARIA KHAYUTINA 39
- Scribal Variation and the Meaning of the Houma and Wenxian
Covenant Texts' Imprecation *Ma yi fei shi* 麻夷非是
CRISPIN WILLIAMS 101
- Texts, Performance, and Spectacle: The Funeral Procession of
Marquis Yi of Zeng, 433 B.C.E.
LUKE HABBERSTAD 181
- Delinquent Fathers and Philology: *Lunyu* 13.18 and Related Texts
OLIVER WEINGARTEN 221
- Promoting Action in Warring States Political Philosophy: A First
Look at the Chu Manuscript *Cao Mie's Battle Arrays*
ERNEST CALDWELL 259
- Xunzi's Criticism of Zisi—New Perspectives
KUAN-YUN HUANG 291
- New Information on Qin Religious Practice from Liye and
Zhoujiatai
CHARLES SANFT 327

| | |
|---|-----|
| Incorporating All for One: The First Emperor's Tomb Mound | |
| JIE SHI | 359 |
| Epiphanies of Sovereignty and the Rite of Jade Disc Immersion in Weft Narratives | |
| GRÉGOIRE ESPESET | 393 |

ARTICLES FROM THE THIRD INTERNATIONAL CONFERENCE ON
EXCAVATED MANUSCRIPTS, MOUNT HOLYOKE COLLEGE, 2004

| | |
|---|-----|
| Collaterality in Early Chinese Cosmology: An Argument for Confucian Harmony (<i>he</i> 和) as <i>Creatio In Situ</i> | |
| ROGER T. AMES | 445 |
| "Only the Human Way May Be Followed": Reading the Guodian Manuscripts against the <i>Mozi</i> | |
| ANDREW MEYER | 471 |
| New Light on the <i>Li ji</i> 禮記: The <i>Li ji</i> and the Related Warring States Period Guodian Bamboo Manuscripts | |
| XING WEN | 519 |

REVIEW ARTICLES

| | |
|---|-----|
| Newly Excavated Texts in the Digital Age: Reflections on New Resources | |
| LEE-MOI PHAM AND KUAN-YUN HUANG | 551 |
| Hail to the King: A Review of Two Books by David N. Keightley | |
| MAGNUS FISKEŠJÖ | 567 |

REVIEW FORUM

| | |
|--|-----|
| Wai-yee Li. <i>The Readability of the Past in Early Chinese Historiography</i> | |
| ERIC HENRY | 575 |
| The Shape of History: On Reading Li Wai-yee | |
| KAI VOGELSANG | 579 |

BOOK REVIEW

| | |
|---|-----|
| Elisabeth Hsu. <i>Pulse Diagnosis in Early Chinese Medicine: The Telling Touch</i> . Cambridge: Cambridge University Press, 2010. | |
| MIRANDA BROWN | 601 |

BIBLIOGRAPHY

| | |
|-------------------------|-----|
| Dissertation Abstracts | |
| CLAIRE V. BESKIN, COMP. | 607 |
| Annual Bibliography | |
| XIUCAI ZHENG, COMP. | 625 |

古代中國

第37輯 (2014)

主編: 艾蘭

| | |
|---|-----|
| 主編的信 | v |
| 研究論文 | |
| 中國的占星術是否起源于巴比倫? 班大為 | 1 |
| 2011年6月16日的月全食: 斷定《英藏》885和886所記月食 年代的鑰匙 劉學順 | 15 |
| 金文所見婚姻聯盟與婚戚(甥與婚購)及其在周代社會政治 中之地位 夏玉婷 | 39 |
| 侯馬與濰縣盟書‘麻夷非是’異文考 魏克彬 | 101 |
| 曾侯乙出殯中的文件以及葬禮的炫示作用 何祿凱 | 181 |
| 從文獻學的角度來探討《論語》「父為子隱」章及相關文獻 韋禮文 | 221 |
| 戰國政治思想裏的“行動”伸張: 楚國竹簡《曹蔑之陳》初探 康佩理 | 259 |
| 關於荀子如何評論子思的新研究 黃冠雲 | 291 |
| 里耶與周家臺簡牘中的秦朝當地宗教活動 陳力強 | 327 |
| 並兼天下: 秦始皇帝陵園封土研究 施傑 | 359 |

緯書敘述式片段中所見的主權顯靈與「沈璧」儀式
郭艾思 393

第三屆國際簡帛研討會（聖橡山大學，2004年）論文選

“境生”儒家之“和”中國早期宇宙論中的“協重”
（COLLATERALITY）思想
安樂哲 445

唯人道為可道也：讀郭店楚簡對於墨子
麥安迪 471

《禮記》新見：《禮記》及相關的戰國郭店簡
邢文 519

書評論文

數位時代的出土文獻：關於幾種新工具的反思
范麗梅、黃冠雲 551

大王萬歲！評吉德煒先生兩本新書
馬思中 567

書評論壇

李惠儀《左傳的書寫與解讀》
武文和 575

歷史的形式—讀李惠儀書筆記
馮凱 579

書評

Elisabeth Hsu. *Pulse Diagnosis in Early Chinese Medicine:
The Telling Touch*
董慕達 601

參考文獻彙編

博士論文提要
貝清雷彙編 607

年度資料彙編
鄭秀才彙編 625